



GROUPE DU PORTE-PAROLE
S P R E C H E R G R U P P E
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER
S P O K E S M A N ' S G R O U P

NOTE D'INFORMATION • INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

Brussels, December 1969

Seminar on the law and practice concerning
collective agreements in Community countries,
with reference to developments in the coal and steel sectors

The Commission of the European Communities has organized a seminar "The law and practice concerning collective agreements in the countries of the European Coal and Steel Community", which will be held at the Camera di commercio, industria, artigianato e agricoltura, Via Mersaigli 9/B, Milan, on 9, 10 and 11 December 1969.

The object of this seminar is to increase knowledge of the evolution of collective bargaining, its legal basis and its future prospects, and, by discussion of the lectures and comparison of experiences, to stimulate the activities of specialized circles and create closer links between them and the Commission's activities.

Although the problems will be analysed in the light of changes in the coal and steel industries it is obvious that, as a result of the interdependence between these two basic industries and other industrial sectors, general questions of collective bargaining will also be discussed where appropriate.

The Commission has succeeded in obtaining the co-operation of a number of eminent professors and highly qualified experts from employers' and workers' organizations who will read papers during the seminar.

The first two papers are "The legal basis of collective agreements - a comparison of the most important criteria" and "Collective bargaining and the autonomy of the two sides of industry", which will be presented by Professor Despax of the University of Toulouse and Professor Blanpain of the University of Louvain, respectively. Professor Despax's paper

describes the legal context of collective agreements, whilst Professor Blanpain's gives the socio-legal viewpoint on the freedom of collective bargaining and the influences exerted on it by the State in the various countries of the ECSC.

These two papers will be followed by six reports from the Community countries, in each of which the evolution of collective bargaining, and current practice, are analysed for the country concerned. These will be presented by:

- (i) Professor A. Lagasse,
University of Louvain, Belgium
- (ii) Dr. H. Markmann,
Director of the "Wirtschaftswissenschaftliches Institut der Gewerkschaften GmbH" (Trade Unions Economic Institute),
Düsseldorf, W. Germany
- (iii) Professor F. Sellier,
University of Aix-Marseille, France
- (iv) M. A. Weiss,
General Secretary of the "Fédération des Ouvriers du Luxembourg"
(Luxembourg Workers' Federation), Luxembourg
- (v) Dr. P. S. Pels,
Secretary of the "Stichting van de Arbeid" (Labour Foundation)
and the "Sociaal-Economische Raad" (Economic and Social Council),
The Hague, the Netherlands
- (vi) Dr. E. Bartocci,
Editor of the "Rivista Economia & Lavoro" (Economics and Labour
Review), Rome, Italy.

Professor G. Giugni (University of Bari) will deal with "Basic trends in the evolution of collective bargaining in the ECSC industries - survey and conclusions". This paper will summarize the national reports and discussions.

Finally, Professor Schnorr (University of Innsbruck) will present a paper on "The European collective agreement - advisability, possibility, and legal problems", in which the prospects of collective bargaining at Community level will be formulated, and its limits and possibilities will be defined.

This seminar will be attended by experts on collective agreements from employers' and workers' organizations and from specialized institutes, as well as representatives of governments and international organizations.

GROUPE DU PORTE-PAROLE
SPRECHERGRUPPE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER
SPOKESMAN'S GROUP

NOTE D'INFORMATION • INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
NOTA D'INFORMAZIONE • TER-DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

Bruxelles, Décembre 1969

Journées d'étude sur le droit et la pratique des conventions collectives
dans les pays de la Communauté, compte tenu de l'évolution dans les sec-
teurs du charbon et de l'acier.

La Commission des Communautés Européennes organisera les 9, 10 et 11 décembre 1969 à Milan, Via Mersaigli 9/B, Cameradi commercio, industria, artigianato e agricoltura, des Journées d'étude sur "le droit et la pratique des conventions collectives dans les pays de la Communauté Européenne du Charbon et de l'Acier".

Ces Journées ont pour but de contribuer, d'une part, à une connaissance plus approfondie de l'évolution de la négociation collective, de sa base juridique et de ses perspectives d'avenir, et, d'autre part, de donner, par la discussion des thèmes et la confrontation des expériences faites, des impulsions aux travaux des milieux spécialisés et d'associer plus étroitement ces milieux à l'activité de la Commission.

Bien que l'examen des problèmes soit fait en rapport à l'évolution dans les industries du charbon et de l'acier, il est évident, compte tenu de l'interdépendance entre ces deux industries de base et les autres secteurs industriels, que les problèmes d'ordre général de la négociation collective trouveront leur place appropriée au cours des discussions.

La Commission a pu obtenir le concours de nombre d'éminents professeurs et d'experts hautement qualifiés des organisations professionnelles en vue de la présentation des rapports lors de ces Journées.

Les deux premiers exposés : "Le fondement juridique des conventions collectives - une comparaison des critères les plus importants" et "la négociation collective et l'autonomie des partenaires sociaux" seront présentés par les Professeurs Despax, de l'Université de Toulouse, et Blanpain, de l'Université de Louvain. Tandis que l'exposé du Professeur Despax a pour objectif de situer le cadre juridique des conventions collectives, celui du professeur Blanpain traitera, du point de vue socio-juridique, de la liberté de la négociation collective et des influences exercées sur celle-ci par l'Etat dans les différents pays de la CECA.

Ces deux exposés seront suivis de six rapports nationaux qui retraceront l'évolution de la négociation collective et porteront sur sa pratique actuelle. Ils seront présentés par :

- le Professeur A. Lagasse
de l'Université de Louvain, Belgique,
- le Dr. H. Markmann,
Directeur du "Wirtschaftswissenschaftlichen Institut der Gewerkschaften GmbH" de Düsseldorf, Allemagne,

.../...

- le Professeur F. Sellier,
de l'Université d'Aix-Marseille, France,

-- Monsieur A. Weiss,
Secrétaire Général de la Fédération des Ouvriers
du Luxembourg, Luxembourg,

- Dr. P.S. Pels,
Secrétaire de la "Stichting van de Arbeid" et du "Sociaal Econo-
mische Raad", la Haye, Pays-Bas,

- Dott. E. Bartocci,
Directeur de "Rivista Economia & Lavoro", Rome, Italie.

Le Professeur G. Giugni, de l'Université de Bari, examinera "les
tendances essentielles de l'évolution de la négociation collective dans
les industries de la CECA - Aperçu et conclusions", thème constituant une
synthèse des rapports nationaux et des discussions.

Enfin, l'exposé du Professeur Schnorr, de l'Université
d'Innsbruck, sur "la convention collective européenne - Opportunité,
possibilité et problèmes juridiques" présentera les perspectives d'avenir
de la négociation collective au niveau européen et définira ses limites
et ses possibilités.

Cette session réunira des experts en matière de conventions collec-
tives des organisations professionnelles d'employeurs et de travailleurs et
des instituts spécialisés, ainsi que des représentants des gouvernements
et des organisations internationales.